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DAMES EN HEREN, 
 
De Commissie voor Openbare Werken, Mobiliteit en 
Energie heeft op dinsdag 16 oktober 2007 het voor-
stel van resolutie van de heer Eloi Glorieux, de da-
mes Mieke Vogels en Vera Dua en de heren Rudi 
Daems, Jos Stassen en Jef Tavernier betreffende de 
invoering van een ‘slimme’ kilometerheffing ver-
worpen. 

I. TOELICHTING DOOR DE EERSTE IN-
DIENER, DE HEER ELOI GLORIEUX 

De heer Eloi Glorieux hield op 27 maart 2007 een 
toelichting bij dit voorstel van resolutie tijdens de 
behandeling van de vraagstelling over het wegenvig-
net die uitmondde in een debat in commissie (Zie 
Handelingen Zittingsjaar 2006-07 C150 – OPE 13 – 
27 maart 2007). 
 
De invoering van dat wegenvignet werd niet alleen 
in Nederland gecontesteerd, maar ook door provinci-
ale en gemeentelijke politici, door talrijke handelaars 
uit de grensstreek en door een aantal zeer belangrijke 
organisaties die ons allemaal, de een al wat meer dan 
de andere, na aan het hart liggen – hij denkt aan de 
Unie van Zelfstandige Ondernemers (UNIZO), de 
Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen (SERV) 
en de Milieu- en Natuurraad van Vlaanderen (Mina-
raad). Alle hebben ze zich heel duidelijk uitgespro-
ken tegen het wegenvignet en voor de invoering van 
een ‘slimme’ kilometerheffing. Op 7 februari 2007, 
dus nog niet zo lang geleden, zei UNIZO in een 
persbericht nog het volgende: “Het zou geen voor-
beeld van goed bestuur zijn, mocht Vlaanderen in 
2008 of 2009 een wegenvignet invoeren, om dan in 
2011 tot de conclusie te komen dat het hele systeem 
overboord moet worden gegooid om een nieuw sys-
teem in te voeren, dat deze keer wel compatibel is 
met het Nederlandse. Daarom pleit UNIZO voor een 
zogenaamde slimme kilometerheffing.” 
 
Ook de Minaraad stelt heel duidelijk dat het meest 
wenselijke heffingsysteem datgene zal zijn dat over 
de hele lijn, dus op alle indicatoren, het beste resul-
taat oplevert. In dit opzicht pleit de Minaraad dus 
ook voor een slimme kilometerheffing omdat dit het 
meeste baten oplevert, zowel vanuit mobiliteitsoog-
punt als vanuit milieukundig en sociaal oogpunt. 
 
Wat is een slimme kilometerheffing? Een slimme 
kilometerheffing is een afstandsgerelateerde heffing 
die onder meer rekening houdt met de plaats en het 
tijdstip van de verplaatsing, dus in piek- of daluren 
en op congestiegevoelige plaatsen, dus in verstede-
lijkt gebied of daarbuiten. Ze houdt ook rekening 
met de milieukenmerken van het voertuig en het 
rijgedrag. Op die manier wordt niet zozeer het 

vrachtwagen- of autobezit belast, maar wel in de 
eerste plaats het gebruik ervan. Dat is veel meer in 
overeenstemming met het principe ‘de vervuiler 
betaalt’. 
 
De Minaraad stelt voor om de heffing op het volle-
dige wegennet in te voeren. Dat is logisch om te 
voorkomen dat dit in het kleine Vlaanderen tot 
sluipverkeer zou leiden. De Minaraad pleit ook voor 
een gefaseerde invoering: eerst voor het zware 
vrachtvervoer en vervolgens voor personenvervoer. 
Die invulling kan op verschillende manier gebeuren. 
Er kan een maximale formule worden toegepast, 
waarbij externe kosten van het wegverkeer worden 
aangerekend. Er kan ook een budgetneutrale heffing 
worden ingevoerd, waarbij de gemiddelde chauffeur 
evenveel wordt belast als voorheen. 
 
Er zijn ook verschillende mogelijkheden over waar 
de opbrengsten heengaan. De Minaraad pleit ervoor 
om ze te besteden aan een verlaging van de sociale 
lasten en een beter openbaar vervoer. In beide geval-
len ontstaat in elk geval een sociaal herverdelend 
effect, waar we zeker voorstander van zijn. 
 
Verkeerseconomen hebben berekend dat door de 
invoering van zo’n slimme kilometerheffing zowat 
15 percent van de automobilisten de spits zullen 
mijden, wat zeker niet marginaal is. Daarnaast zal 
ook ongeveer 15 percent van de gereden kilometers 
vermeden worden, wat zeker en vast ook niet margi-
naal is. Als dit zou worden ingevoerd, zou de ‘modal 
shift’ voor personen- en goederenvervoer in de hand 
worden gewerkt. De Minaraad beklemtoont verder 
dat de milieuwinst van een slimme kilometerheffing 
heel duidelijk is. Niet alleen zullen het gereden aan-
tal kilometers en de CO2-uitstoot afnemen, maar ook 
andere polluenten die afkomstig zijn van het auto-
verkeer zoals stikstofoxiden (NOx), fijn stof, polycy-
clische aromatische koolwaterstoffen (PAK’s), 
vluchtige organische stoffen (VOS) enzovoort. 
 
Een slimme kilometerheffing is niet alleen vanuit 
verkeerskundig en ecologisch oogpunt een positieve 
zaak, maar ook vanuit sociaal oogpunt. Het is vol-
gens de Minaraad het meest sociale van alle wegen-
heffingsystemen en zal zeker socialer zijn dan het 
huidige belastingsstelsel. De meest kwetsbare groe-
pen zullen het meest profiteren van de verminderde 
druk van het verkeer en het verbeterde aanbod en de 
betere dienstverlening van het openbaar vervoer en 
van het feit dat het gebruik van de wagen meer wordt 
belast dan de aankoop ervan, de zogenaamde varia-
bilisering. Dat speelt in het voordeel van de minder 
kapitaalkrachtigen in onze samenleving. 
 
Minister Van Brempt argumenteerde tegen een 
slimme kilometerheffing dat we ervoor moeten zor-
gen dat mensen nog op en van het werk geraken. 
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Dergelijke uitspraak doet twijfels rijzen over de 
waarde van de basismobiliteit, waarin we tijdens de 
laatste legislaturen vele miljoenen hebben geïnves-
teerd. Op zich klopt de redenering wel dat er reke-
ning mee moet worden gehouden. Het is dan ook 
logisch dat bij de invoering van een slimme kilome-
terheffing een aantal flankerende maatregelen moe-
ten worden genomen. Zo is het nodig dat er werk 
wordt gemaakt van de ontsluiting van de bedrijven-
terreinen via het openbaar vervoer. Voorts moet de 
nodige ondersteuning worden gegeven aan de modal 
shift, zowel voor het personen- als het goederenver-
keer. Er moet ook meer aandacht gaan naar het pro-
moten van carpooling, ‘carsharing’, bedrijfsver-
voersplannen, mobiliteitscheques enzovoort. Het is 
zeker noodzakelijk dat we de basismobiliteit in deze 
zin volledig herevalueren en indien nodig binnen 
deze basismobiliteit nieuwe prioriteiten stellen. 
 
Bij de slimme kilometerheffing vindt een verschui-
ving plaats van de verkeersbelastingen. Het gaat hier 
voor alle duidelijkheid niet om een belastingverho-
ging, tenzij men ervoor kiest om ook externe kosten 
mee door te rekenen. De vaste kosten zoals de ver-
keersbelasting, de belasting op de inverkeerstelling 
en het eurovignet voor vrachtwagens boven 12 ton 
zouden worden afgeschaft en vervangen door een 
ecologisch gemoduleerde kilometerheffing. Personen 
die voor een schone en zuinige wagen kiezen, die 
minder kilometers afleggen, die buiten de spitsuren 
op minder congestiegevoelige wegen rijden, zullen 
financieel worden beloond.  
 
Er moet ook worden gewezen op een aantal minder 
evidente of onzichtbare opbrengsten. Door het feit 
dat er minder verkeersopstoppingen zullen zijn, zal 
er minder luchtvervuiling zijn, zullen er minder on-
gevallen zijn en dus minder verkeersslachtoffers. Dat 
brengt aanzienlijke maatschappelijke baten met zich 
mee. We zouden het best met zo veel mogelijk lan-
den in 2012, zo mogelijk nog vroeger, samen in een 
nieuw systeem van slimme kilometerheffing stappen, 
eventueel om te beginnen alleen voor vrachtwagens. 
Ook in Nederland zal er gefaseerd worden gewerkt. 
In Duitsland bestaat al een kilometerheffing voor 
vrachtwagens. We zouden op zijn minst met de Be-
nelux-landen kunnen beslissen om zo’n kilometer-
heffing in te voeren.  
 
De apparatuur voor een slimme kilometerheffing 
bestaat al, zodat er rekening kan worden gehouden 
met de tijd en de plaats. Op die manier zijn aparte 
tolheffingen aan bruggen en dergelijke niet meer 
nodig. Ook de ecoscore van de wagen kan worden 
verrekend. Dit alles kan met een soort gps-systeem 
via de satelliet gebeuren. In Nederland wordt dit 
volop uitgewerkt. We doen dan ook een oproep om 
samen met Nederland en de andere gewesten dit 
systeem over te nemen.  

In het voorstel van resolutie vragen de Groenen aan 
de Vlaamse Regering om samen met de andere ge-
westen en om samen met Nederland en Luxemburg 
te werken aan de gezamenlijke invoering van een 
ecologisch gemoduleerde slimme kilometerheffing 
die gedifferentieerd kan worden naar plaats, tijd en 
milieukenmerken van het voertuig. Zij vragen ook 
dat de opbrengsten van een slimme kilometerheffing 
zouden worden aangewend om de bestaande ver-
keersbelasting te verminderen of af te schaffen, om 
te investeren in beter en meer openbaar vervoer en 
om een sociale herverdeling door te voeren.  
 
Het spreekt voor zich dat Groen! bereid is om via 
amendementen dit voorstel van resolutie verder uit te 
werken. De fractie van Groen! is in elk geval zeer 
verheugd over de beslissing van de minister-
president om alvast het wegenvignet overboord te 
gooien en op een constructieve, positieve wijze met 
Nederland naar een gezamenlijke oplossing te zoe-
ken.  

II. BESPREKING EN STEMMING 

Tijdens de behandeling van de diverse vragen om 
uitleg en de interpellatie over wegbeprijzing en re-
keningrijden op dinsdag 16 oktober 2007 in commis-
sie werd ingevolge een beslissing van de commissie 
besloten om de bespreking van het voorstel van reso-
lutie van Groen! over de invoering van een slimme 
kilometerheffing te koppelen aan dit debat (Zie Han-
delingen Zittingsjaar 2007-2008 C26 – OPE 3 – 16 
oktober 2007). 
 
Uiteindelijk werd het voorstel van resolutie van de 
heer Eloi Glorieux, de dames Mieke Vogels en Vera 
Dua en de heren Rudi Daems, Jos Stassen en Jef 
Tavernier betreffende de invoering van een ‘slimme’ 
kilometerheffing in Beneluxverband unaniem met 
twaalf stemmen verworpen. 
 
 
De verslaggever,  De voorzitter, 
 
Joris Marc  
VANDENBROUCKE VAN DEN ABEELEN 
 

 
 


